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Protokoll fört vid pensionärsrådets sammanträde den 25 september 2012 
 
Justerat den 25 september 2012 
  
 Godkänt via e-post 
Marianne Svensk    Eiwor Arthursson 
                        
Plats: Förvaltningen, besöksrum 1 
Tid:  Kl. 10-12 
 
Närvarande 
Marianne Svensk ordförande PRO 
Kerstin Svenson vice ordförande SPRF 
Eiwor Arthursson ledamot PRO 
Valter Lund  ledamot PRO 
Lars Åsberg ledamot SPF  
Rolf Lindquist  ledamot  SPF  
Bertil Wretlund         ersättare                      PRO 
Bertil Andersson ersättare PRO 
Ingrid Eriksson ersättare  SPF 
Gunnar Carlsson ersättare SPF 
 
Förvaltningen 
Ingrid Widebäck  avdelningschef för social omsorg 
Yvonne Goldberg  avdelningschef för personalfrågor och utförare inom äldreomsorgen 
Anna Ambjörn § 5 utredare vid avdelningen för samhällsplanering 
Anneli Rydström  sekreterare   
 
 
§ 1. Sammanträdets öppnande 

Ordförande hälsade välkommen till dagens sammanträde och förklarade mötet 
öppnat.  

 
§ 2. Förslag till dagordning 

Dagordningen godkändes.  
 
§ 3. Utseende av justerare 

Marianne Svensk och Eiwor Arthursson utsågs att justera dagens protokoll. 
 
§ 4.  Anmälan av protokoll 
 
 Pensionärsrådet 2012-08-28 
 Protokollet godkändes och lades till handlingarna. 
 
 Rådet för funktionshinderfrågor 2012-08-23 

Pensionärsrådet instämmer i rådet för funktionshinderfrågors synpunkter om att något 
måste göras åt snöröjningen som inte fungerar.  
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Det måste bli en förbättring. Avtalen måste följas upp och någon form av 
inspektör/tillsynsman bör inrättas som gör tillsyn över hur snöröjningen sköts, anser 
pensionärsrådet. 

 
 Stadsdelsnämndens protokoll 2012-08-30 
 Ang. § 7. Snöröjning och ansvarsområde 

Pensionärsrådet instämmer i det särskilda uttalandet och konstaterade också att rådet fått 
gehör för sina synpunkter om den försämrade snöröjningen och vilka risker det medför 
för de äldre. 
 
Ang. § 15. Plansamråd för del av Liljeholmen 1:1 intill Gröndals kyrka. 
Pensionsrådet ställer sig bakom det särskilda uttalandet från Eva Fagerhem m.fl.(S) 
om behovet av fler hyresrätter. Pensionsrådet anser att det också behöver byggas fler 
billiga bostäder med en enklare standard. Alla bostäder behöver t.ex. inte utrustas 
med diskmaskin.  
 

 Kommunstyrelsens pensionärsråd 2012-06-05 
 Ang. § 17 Remiss av förslag till organisatorisk placering av MAS och MAR. 

Pensionärsrådet ställer sig bakom KPR:s yttrande i ärendet om att stadsdelens MAS ska 
ha tillsynsansvar för alla utförare även de privata. 
 
Ingrid Widebäck förtydligade att både de privata utförarna och de verksamheter som 
drivs på entreprenad har egna MAS:ar. I Hägersten-Liljeholmens stadsdelsområde finns 
det privata äldreboendet Rosengården samt Fruängsgårdens vård- och omsorgsboende 
och Åsengården som drivs på entreprenad. Stadsdelsförvaltningens MAS har kontakt 
med deras MAS:ar och skulle det hända något allvarligt i dessa verksamheter kontaktas 
stadsdelsförvaltningens MAS. Stadsdelsförvaltningen genomför också 
verksamhetsuppföljningar samt avtalsuppföljningar och oanmälda besök på olika tider 
under dygnet vid entreprenadverksamheterna. 
 
Ang. § 21 Anmälan av remiss av Socialstyrelsens förslag till föreskrifter och allmänna 
råd om ansvaret för personer med demenssjukdom i särskilda boenden.  
 
Pensionsrådet ställer sig bakom KPR:s yttrande i ärendet om att det behövs ytterligare 
resurser till demensvården för att nå upp till en acceptabel personalbemanning och att 
staden bör göra väsentligt högre avsättningar till demensvården.  
 

§ 5. Aktuell information från stadsdelsförvaltningen 
Yvonne Goldberg och Ingrid Widebäck informerade om aktuella frågor inom 
äldreomsorgen. 
 
Samlingslokaler 
Yvonne rapporterade att hon kontaktat idrotts- och kulturförvaltningen om 
pensionärsrådets fråga om hur uthyrning och bokning av samlingslokaler såsom 
Axelsbergs samlingslokal. Enligt idrottsförvaltningen sköter man bokningen av tre 
lokaler inom Hägersten-Liljeholmens stadsdelsområde bland annat Hägerstensåsens 
medborgarhus. Översyn av samlingslokalerna i Micasas fastigheter pågår så än 
finns har inga beslut fattats. Under övergången bokas samlingslokalen på Axelsberg 
via seniorboendets värdinna. Yvonne undersöker om det går att få fram ytterligare 
information i frågan. 
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I detta sammanhang tog pensionärsrådet upp fråga om nybyggnation av bostäder 
och studentbostäder på och vid Hägerstensåsens medborgarhus, som man läst om i 
Metro. Pensionärsrådet är starkt emot detta förslag om det kommer att påverka 
samlingslokalerna som idag finns i Medborgarhuset. Frågan tas upp med presidiet. 
 
Trekantens servicehus etapp 2 
Evakuering och flytt av de boende på Trekantens servicehus genomförs i två etapper.  
Etapp 1 har genomförts och avsåg de boende på Lövholmsvägen 31. 

 
Etapp 2 berör de boende på Lövholmsvägen 27. Den 18 september informerade 
stadsdelsdirektören Maria Mannerholm, Yvonne Goldberg och Gunnar Ohlsén de 
boende och deras anhöriga om förvaltningens förslag gällande Trekantens 
servicehus etapp 2. Förvaltningen informerade också om evakueringen och svarade 
på frågor. 
 
Förvaltningen föreslår att ett stödboende för äldre sköra personer inom 
socialpsykiatrins verksamhet inrättas på plan 2 i 27:an. På våningsplan 0-1 föreslås 
att förvaltningen får i uppdrag att utreda möjligheten att inrymma landstingets och 
nämndens beroendemottagning. Beroendemottagningen finns idag på 
Katrinebergsbacken. Verksamheten behöver större lokaler och bättre arbetsmiljö. 
Stadsdelsnämnden fattar beslut den 27 september. 
 
Trekantens servicehus har 100 lägenheter fördelade på 50 lägenheter vardera på 
respektive adress, Lövholmsvägen 27 och 31. Det är idag 76 pensionärer som har 
sin ordinarie bostad på Trekantens servicehus. På Lövholmsvägen 27 är det 37 
pensionärer som har sin ordinarie bostad.  
 
På våningsplan 1 och 2 bor det 18 personer. Om beslut fattas om att använda 
våningsplan 0-2 till andra verksamheter, kan 11 boende erbjudas 
servicehuslägenhet i 31:an och behöver då inte evakueras. Övriga sju boende 
evakueras och kan sedan flytta tillbaka Trekantens servicehus, men erbjuds då en 
annan lägenhet.   
 
Detta innebär att alla boende som idag bor i 27:an får bo på Trekantens servicehus 
efter ombyggnationen av badrummen.  
 
De boende och deras anhöriga informeras fortlöpande av förvaltningen.  
 
Eiwor Arthursson tog upp att de boende undrar varför de har ett 
andrahandskontrakt. Det är angeläget att förvaltningen informerar det boende om 
detta. Konstaterades att det inte är något nytt utan så är det redan idag på alla 
servicehus.  
 
Pensionärsrådets synpunkter om Trekantens servicehus etapp 2 redovisas under § 7.  

 
§ 6. Planeringsfrågor  

Anna Ambjörn utredare vid förvaltningens avdelning för samhällsplanering 
berättade om aktuella och planerade byggnationer i stadsdelsområdet, utifrån en 
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karta (arbetsmaterial) som delades ut. Totalt beräknas det tillkomma ca 10 000 
lägenheter i stadsdelen. 

 
Områden där bostäder planeras är Axelsberg-Örnsberg, Aspudden-
Midsommarkransen, Gröndal, Lövholmen, Nybohovsbacken, Årstadal, 
Telefonplan, Hägerstensåsen och Fruängen. Projekten har kommit olika långt i 
processen, där en del projekt är på gång medan andra planeras längre fram i tiden. 
Två projekt som inte fanns med på kartan var Lövholmsvägen med 58 lägenheter 
samt Västertorp där Stiftelsen Hotellhem bygger ut med 280 lägenheter.  
 
Pensionärsrådet undrade hur fördelningen mellan hyresrätter och bostadsrätter ser 
ut i nybyggnationen. Anna svarade att det finns både hyresrätter och bostadsrätter. 
Andelen bostadsrätter har ökat. 

 
Pensionsrådet frågade om det blir någon överdäckning av tunnelbanan i Axelsberg 
och Örnsberg. Anna svarade att den ekonomiska frågan måste lösas först, så än 
finns inga beslut. Detta kommer att påverka den fortsatta nybyggnationen i dessa 
områden med ca 1300 lägenheter. 

 
Pensionärsrådet undrade hur det blir med brandstationen. Anna informerade att 
brandstationen ingår i områdesprogrammet för Aspudden och Midsommarkransen. 
Plansamråd kommer att hållas senare under hösten.  
 
Pensionärsrådet frågade också Anna om hon visste något mer om studentbostäderna 
vid Hägerstensåsens medborgarhus. Anna informerade om att fastighetskontoret 
framfört att de är intresserade av att bygga studentbostäder i området.  
 
Förutom ovanstående områden informerade Anna bland annat om att utbyggnaden 
på Lövholmen är beroende av att Cementa flyttar. Vid Bryggvägen i Gröndal har 
ett hus tagits bort i planeringen då det låg för nära stranden. I Fruängen undersöker 
fastighetsägaren Citycon hur centrumanläggningen kan rustas upp. 
Spårvagn/tvärbanan syd planeras att stanna vid Fruängens centrum. Vid 
Telefonplan finns förslag om överdäckning av tunnelbanan och att bygga om 
bussterminalen. 

 
Pensionärsrådet framförde också synpunkter på behovet av hastighetsbegränsningar 
och skyltar i stadsdelsområdet. Anna informerade att trafikkontoret ansvarar för 
dessa frågor. Kontaktperson är Lotta Backström, telefon 508 27 200. Pensionärsrådet 
kan också framföra sina synpunkter och förslag till trafiknämnden. 
 
Pensionärsrådet tackade Anna för en bra genomgång. 

  
§ 7. Ärenden till stadsdelsnämnden 2012-09-27 

Pensionärsrådet gick igenom ärendena till stadsdelsnämnden.  
 
Ärende 3: Tertialrapport 2 -2012 
Pensionärsrådet tycker också det är viktigt att lyfta fram de äldres behov av kultur 
och vilka satsningar som görs gällande det lokala kulturutbudet för äldre (sid 21). 
Detta bör tas upp i verksamhetsplanen 2013.  
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Prognosen visar ett överskott med 3,2 mnkr på kultur- och föreningsverksamheten. 
Pensionärsrådet undrade om det kan användas till att öka pensionärsföreningarnas 
verksamhetsbidrag (sid 78). 
 
Ingrid informerade att överskotte beror på minskade kostnader inom barn- och 
ungdomsverksamheten, vilket också framgår i ärendet.   

  
 Ärende 5: Ombyggnad av Trekantens servicehus etapp 2 

Pensionärsrådet anser att alla 100 lägenheter på Trekantens servicehus ska fortsätta 
att vara servicehuslägenheter efter det att badrummen byggts om. Alla boende ska 
ges möjlighet att få flytta tillbaka till sin servicehuslägenhet.  
 
Stadsdelsnämnden har lovat att Trekanten servicehus ska fortsätta att vara 
servicehus. Pensionärsrådet är starkt emot förvaltningens förslag om att andra 
verksamheter ska inrymmas i servicehuset. De äldre ska kunna känna sig trygga på 
sitt servicehus. 
 
Som pensionsrådet tidigare också framfört bör biståndsbedömningen ses över och bli 
mer generös. Pensionärsrådet tycker att en äldre person som bor i en bostad tre 
trappor upp utan hiss ska ges möjlighet att få flytta till ett servicehus, om så önskas.  

 
 Ärende 8: Omprövning av biståndsbeslut inom äldreomsorgens hemtjänst 

Ingrid informerade om ärendet, då pensionärsrådet inte hade fått det. 
Eva Fagerhem m.fl. (S), Johan Faxér m.fl. (MP) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) 
tar i en skrivelse upp att de fått signaler om att omprövningarna av biståndsbeslut 
inom äldreomsorgen blivit mer restriktiva.  
 
Ingrid förklarade att beställarenheten legat efter med omprövningarna. Under 
perioden november 2011 och februari 2012 gjordes därför en extra satsning på att 
komma i kapp. Enheten genomförde 263 nyprövningar varav 100 brukare fick 
sänkt insatsnivå, 127 brukare fick samma som tidigare och 36 fick höjd nivå. Det 
innebär att 62 % fått samma eller högre nivå. Anledningen till att vissa nivåer 
sänkts är oftast att pensionären fått hemtjänst i samband med hemkomst från 
sjukhus och då haft stort hjälpbehov som sedan minskat då personen tillfrisknat. 

 
Ärende 11: Införande av värdighetsgarantier 
Pensionärsrådet tycker att det är mycket att kalla det garanti, då man endast erbjuds 
ett personligt möte om värdighetsgarantin inte uppfylls.  
 
Hur kan man få information om alla utförare inom valfrihetssystemen, frågade 
pensionärsrådet.  
 
Svar: Information finns på stadens hemsida under Jämför Service, via 
biståndshandläggaren och Äldredirekt.  
 
Marianne Svensk tog också upp att det bästa sättet kan vara att höra med andra 
brukare, vad de tycker och deras erfarenheter av den utförare som de valt. En viktig 
aspekt är möjligheten att kunna byta utförare när man är missnöjd.  
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Ärende 14: Förslag till riktlinjer för lex Sarah 

 Pensionärsrådet hade inga synpunkter på ärendet. 
 
 Ärende 17-19: Brukarundersökningar vid avdelningen för social omsorg  

Ingrid informerade om de brukarundersökningar som genomförts vid avdelningen 
för social omsorg.  
 
Brukarundersökningen om färdtjänst berör också de äldre. Det var första gången 
som förvaltningen genomfört en brukarundersökning bland personer som har 
kontakt med färdtjänsthandläggningen. Alla som fick enkäten svarade på den. 
Resultatet visar att brukarna är mycket nöjda med både bemötande tillgänglighet, 
väntetider samt med den information och vägledning som getts. Det 
sammanfattande betyget blev 4,6 på en femgradig skala där fem är bäst.   

 
§ 8. Rapport från förtroenderåden 

 
Aspuddens förtroenderåd, Marianne Svensk: Den 17 september arrangerades resa 
till Muskö.  

 
Nybohovs förtroenderåd, Marianne Svensk: Det blir höstmiddag den 26 oktober. 

 
Trekantens förtroenderåd, Eiwor Arthursson: Den 3 oktober blir det räkfrossa på 
servicehuset. Nästa förtroenderådsmöte är den 16 oktober.  

 
Åsens och Kransens förtroenderåd, Bertil Andersson: Margrét Nilsson har varit 
med och hjälp till vid fyra dagsutflykter under sommaren.  I oktober ordnar 
förtroenderådet med ärtsoppa och punsch. 

 
Fruängsgårdens förtroenderåd, Lars Åsberg: På nästa möte den 4 oktober 
kommer förtroenderådet att planera luciafirandet. 

 
§ 9. Frågor till presidiet  
 Pensionärsrådet avser att ta upp frågor om. 

• Behovet av samlingslokaler, dels i Liljeholmen och dels om vad som händer 
med lokalerna i Hägerstensåsens medborgarhus om det byggs bostäder där. Vad 
gör nämnden för att se till att det finns samlingslokaler för föreningarna i 
stadsdelsområdet? 

• Snöröjningen, som måste förbättras. Vad gör nämnden för att förbättra 
snöröjningen? 

• Behovet av parkeringsplatser i stadsdelsområdet. Minskningen av antalet 
parkeringsplatser i samband med nybyggnationen har lett till trafikkaos. Vad gör 
nämnden åt detta? 

• Trekantens servicehus. Kommer nämnden godkänna förslaget om andra 
verksamheter på servicehuset? Vad tycker nämnden om att en del boende inte får 
flytta tillbaka till sina servicehuslägenheter på Trekanten. 
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§ 10. Övriga frågor 
 
 Arbetsgrupper för brottsförebyggande arbete 

Pensionsrådet deltar med ordförande och vice ordförande i två arbetsgrupper, dels i 
stadsdelsförvaltningen arbetsgrupp ”Tryggare Äldre” inom Brå (brottsförebyggande 
rådet) och dels i samverkansgruppen med polisen.  

 
Förvaltningens kontaktperson är Anna William-Olsson, preventionssamordnare,  
telefon 508 23 362. 

 
§ 11.  Nästa sammanträde 

Nästa sammanträde äger rum måndagen den 22 oktober med start kl. 13.30.  
Lokal: Lars Magnus, plan 9.  
 
Förmöte kl. 13.30-14.30 
Möte med förvaltningen: 14.30-15.30 
Möte med presidiet kl. 15.30-16.30   
  
Pensionärsrådet beslöt att förlänga tiden för rådets förmöten. Detta innebär att rådet 
kommer att starta sina sammanträden kl. 9.00. 
 

§ 12.  Sammanträdet avslutas 
 Ordförande tackade alla för dagens möte och förklarade därmed mötet avslutat.  
 
 
 
 
Vid protokollet: Anneli Rydström 


